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رییس اتحادیه بارفروشان تهران مطرح کرد

 ورود قطره چکانی سیب زمینی 
به بازار از سوی دلالان

رییس اتحادیه بارفروش�ان تهران گفت: س�یب زمینی به اندازه کافی داریم ولی 
برخی افراد آنها را دپو کرده اند و قطره چکانی وارد بازار می کنند.

مصطفی دارایی نژاد در گفت وگو با ایس��نا، در پاس��خ به این س��وال که چرا سیب زمینی 
برخلاف وعدههای داده شده ارزان نشده است؟ گفت: چند صد نفری در استان های همدان، 
کرمانش��اه و اردبیل س��یب زمینی ها را دپو کرده اند. یعنی کمبود س��یب زمینی نداریم و به 
اندازه کافی در انبارها و س��ردخانه وجود دارد، ولی متاس��فانه این دلالان قطره چکانی سیب 
زمینی ها را وارد بازار می کنند که همین امر منجر ش��ده تا مردم هم این محصول پرمصرف 

را گران خریداری کنند.
وی ادام��ه داد: باره��ا و باره��ا اعلام کردیم و باز هم تاکید می کنیم ک��ه اگر درب انبارها و 
سردخانه ها باز نشود مردم مجبور هستند سیب زمینی را کیلویی ۲۰ هزار تومان خریداری 

کنند.
رییس اتحادیه بارفروش��ان تهران در ادامه به افزایش قیمت گوجه فرنگی نیز اش��اره کرد و 
گفت: س��رما و بارندگی های اخیر باعث ش��د که بخشی از محصول گوجه فرنگی در بوشهر و 
بندرعباس از بین برود. همچنین گوجه فرنگی امسال نسبت به سال گذشته کمتر کشت شده 

بود زیرا سال گذشته خریداری نداشت
وی با بیان اینکه تا زمانی که وزارت جهاد کشاورزی بازار را رصد نکند و الگو کشت منظمی 
نداش��ته باشد یکس��ال گوجه فرنگی خریداری ندارد یکسال س��یب زمینی و پیاز، گفت: در 
کجای دنیا کش��ت به این صورت اس��ت؟ این همه جوانان تحصیل کرده در بخش کشاورزی 
داریم چرا وزارت جهاد کش��اورزی از ظرفیت آنها استفاده نمی کند تا بر الگوی کشت نظارت 

شود؟ چرا برای صادرات برنامه ریزی نداریم؟
به گفته وی قیمت عمده فروشی سیب زمینی باید در میدان مرکزی میوه و تره بار  ۷۰۰۰ 
تا ۸۰۰۰ تومان باش��د و دس��ت مردم با قیمت ۱۰ هزار تومان برس��د. سیب زمینی بیشتر از 

این قیمت توجیهی ندارد.
وی همچنین س��رما، بارندگی و کاهش کشت شلغم را علت افزایش قیمت شلغم دانست و 

گفت که از هفته آینده قیمت شلغم ۲۰ تا ۲۵ درصد افت خواهد داشت.

معاون وزیر کار خبر داد

رقم دستمزد کارگران ۲۱ اسفند مشخص می شود
معاون وزیر کار با بیان اینکه حقوق و دستمزد که طی سالهای اخیر برای کارگران 
تعیین شده هزینه های س�بد معیشت آنها را پوشش نداده است، از پایان جلسات 

دستمزد شورای عالی کار و تعیین دستمزد سال ۱۴۰۱ در ۲۱ اسفند ماه خبر داد.
علی حس��ین رعیتی فرد در حاش��یه نمایشگاه دس��تاوردهای ۱۸۰ روزه وزارت کار درباره 
افزایش حداقل دس��تمزد س��ال آینده کارگران و تعیین آن در ش��ورای عالی کار به خبرنگار 
ایس��نا، گفت: در خصوص تعیین دس��تمزد کارگران هفتم اسفندماه شورای عالی کار جلسه 

داشت که در آن مباحث کلی مطرح سد ولی توافق بین شرکای اجتماعی به دست نیامد.
وی ادامه داد: بر اس��اس تقویم ش��ورای عالی کار ۲۱ اسفند ماه آخرین جلسه شورای عالی 

کار خواهد بود و امیدواریم که تعیین رقم دستمزد۱۴۰۱  را شاهد باشیم.
رعیتی فرد افزود: مذاکرات و مباحث مزدی همواره در آخر سال متراکم می شد ولی اکنون 
با توجه به تقویم موجود مصمم هس��تیم که با همراهی و نظر ش��رکای اجتماعی زودتر و ۲۱ 
اس��فند به جمع بندی برسیم. معاون روابط کار وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: 
نرخ تورم بهمن ماه از س��وی بانک مرکزی ۴۱.۴  درصد اعلام ش��ده و سبد معیشت کارگران 
هم که جزو تکالیف کمیته دستمزد بودن مشخص شده و این دومبنا، دو شاخص اصلی برای 

تعیین حقوق و دستمزد است.
رعیتی فرد درباره دیدگاه گروه کارفرمایی و کارگری در ش��ورای عالی کار اظهار کرد: نظر 
نمایندگان کارگری این اس��ت که سبد معیشت تامین شود و  در تعیین دستمزد به آن رقم 
س��بد جامعه عمل پوشانده ش��ود ولی گروه کارفرمایی هم دغدغه هایی دارند که امیدواریم با 

تشریک مساعی همه شرکای اجتماعی این عدد مشخص شود.
به گفته وی، حقوق و دس��تمزدی که طی سال های اخیر برای جامعه کارگری تعیین شده 
نتوانس��ته هزینه های س��بد کارگران را پوشش دهد که این قضیه ناشی از تحریم ها و جنگ 

اقتصادی و کرونا بوده و در رشد اقتصادی کشور تاثیر گذار بوده است.
وی در ادامه با اشاره به وجود ۱۰ میلیون و ۷۰۰ هزار کارگر بیمه شده در کشور، آماری از 
تعداد مق��رری بگیران بیمه بیکاری ارائه کرد و گفت: تعداد مقرری بگیران بیمه بیکاری ۳۳ 

درصد کاهش یافته و از ۳۳۷ هزار و ۷۶۱ نفر به ۲۲۴ هزار نفر رسیده است.
وی در نشس��ت خبری حاشیه دستاوردهای ۱۸۰ روزه وزارت کار درباره نظارت وزارت کار 
بر عملکرد تش��کلها گفت: طبق ماده ۱۳۱ قانون کار س��ه تشکل قانون کارگری داریم؛ یکی 
ش��وراهای اس��لامی کار یکی انجمن های صنفی کارگران و دیگ��ری مجمع عالی نمایندگان 
کارگران که در کش��ور به فراخور ظرفیت هایی که دارند تشکیل شده اند اما در این خصوص 
مشکلی که داریم این است که این تشکل ها نتوانستند حقوق و مطالبات صنفی کارگران را 

به خوبی پیگیری کنند و استقبال خوبی از تشکلات صورت نگرفته است.
رعیتی فرد ادامه داد: این مس��أله دلایل متعددی دارد از جمله اینکه برخی کارفرمایان در 
بخش های دولتی و خصوصی و خصولتی، تش��کل ها را نوعی ایجاد مزاحمت و مش��کل برای 
واحد صنفی خود تلقی می کنند ولی ما تلاش داریم طبق بخشنامه و تاکید وزیر کار، تشکیل 
تش��کل های کارگری را موجودیت ببخش��یم. بر اس��اس ماده ۱۳۱ قانون کار در کارگاه ها و 

واحدهای تولیدی که بالای ۳۶ نفر نیرو دارد می تواند شورای اسلامی کار تشکیل بدهند.
معاون وزیر کار همچنین از کاهش تعداد بنگاه های مش��کل دارد شش ماهه اخیر خبر داد 
و گفت: تعداد بنگاه های مش��کل دار نسبت به قبل ۸۰۶ درصد کاهش داشته و از ۱۲۷ هزار 

بنگاه دارای مشکل به ۱۱۵ هزار بنگاه رسیدن است.

برخی از کارشناس�ان اعتقاد دارند اگر برجام 
احیا ش�ود، مس�کن بزرگ ترین ریزش تاریخی 

خود را تجربه خواهد کرد.
چه سرنوش��تی در انتظار قیمت ها در بازار مسکن 
اس��ت؟ این سوالی اس��ت که این روزها و در روزهای 
پایانی سال از ذهن بسیاری از خریداران و متقاضیان 
ب��ازار مس��کن می گ��ذرد؛ آن ه��م در ش��رایطی که 
مذاک��رات برجام در وین در جریان اس��ت و برخی از 
تحلیلگران، از رفتار ریزش��ی ب��ازار پس از توافق وین 
س��خن می گویند. با این حال، هنوز سرنوشت نهایی 
مذاک��رات در هاله ای از ابهام ق��رار دارد و گاها فقط 
خبرهای��ی از چگونگی روند مذاک��رات به بیرون درز 

می کند.
در این میان، در ش��رایطی که عموم طرفین حاضر 
در مذاکرات احیای برجام در ش��هر وین اذعان دارند 
ک��ه گفتگوها به مرحل��ه نهایی رس��یده، خبرگزاری 
بلومب��رگ گزارش داده با بالا گرفتن تنش ها بر س��ر 
بح��ران اوکراین و  آغ��از کنفرانس امنیت��ی مونیخ، 
مذاکرات در وین با وقفه کوتاهی روبه رو ش��ده است. 
در واق��ع به نظر می رس��د اوج گرفت��ن تنش ها در 
اوکراین باعث شده طرف های غربی تمرکز خود را تا 

حد زیادی معطوف به این بحران عاجل تر کنند.
اگرچ��ه س��خنگوی کمیس��یون امنی��ت ملی در 
تازه تری��ن اظهارنظر گفت؛ اتفاق��ات اخیر در اوکراین 
و روس��یه تاثیری بر مذاکرات وین نخواهد داشت. به 
اعتقاد محمود عباس زاده مشکینی، طبق اخباری که 
از وین مخابره می شود، شرایط برای یک توافق خوب 
مهیا شده اس��ت و پیشرفت هایی صورت گرفته شده 
اس��ت، اما به نتیجه رس��یدن این موضوع بستگی به 

طرف های مقابل دارد.
متوس�ط قیمت مس�کن از ۳۳ میلیون تومان 

عبور کرد
بر اس��اس اعلام بانک مرکزی، در بهمن ماه امسال 

متوسط قیمت یک متر مربع مسکن در شهر تهران به 
۳۳ میلیون و ۶۰ هزار تومان رس��ید که نسبت به ماه 
قبل و مدت مشابه س��ال قبل به ترتیب ۰.۴ و ۱۶.۴ 

درصد افزایش یافته است.
در میان مناطق ۲۲ گانه شهرداری تهران، بیشترین 
متوسط قیمت یک مترمربع زیربنای مسکونی معامله 
ش��ده معادل ۷۰.۲ میلیون تومان ب��ه منطقه یک و 
کمتری��ن آن ب��ا ۱۵.۶ میلیون توم��ان به منطقه ۱۸ 

تعلق داشته است.
همچنین بررسی ش��اخص کرایه مسکن اجاری در 
ش��هر تهران و کل مناطق ش��هری در بهمن ماه سال 
۱۴۰۰ نش��ان دهنده رش��د به ترتیب معادل ۴۸.۴ و 

۵۲.۲ درصد نسبت به ماه مشابه سال قبل است.
 فروشنده ها زیاد می شوند

در این ش��رایط ام��ا بازار مس��کن در انتظار نتیجه 
مذاکرات وین نشسته  است و تحلیل ها در این سمت 
و سو است که در صورت اعلام توافق وین، باید منتظر 

ریزش قیمت ها باش��یم؛ تا جای��ی که رییس اتحادیه 
املاک در رابطه با بازار مس��کن گفته؛ بازار فروش در 
انتظار نتیجه مذاکرات برجام است و با شوک مثبتی 
که توافقات به بازار وارد می کند، فایل های فروش در 

ماه های آینده افزایش خواهد داشت.
ب��ه اعتقاد مصطفی قلی خس��روی، بازار به س��مت 
خریدار و قیمت رو به پایین به ثبات خواهد رسید. وی 
همچنین در گفت وگو با خبرگزاری خبرآنلاین درباره 
وضعیت بازار مس��کن پس از توافق وین عنوان کرده؛ 
ما باید بدانیم که با تلاش مس��وولان، احتمال این که 
افزایش قیمتی در حوزه مس��کن داشته باشیم، وجود 
ندارد. ت��ازه اگر واقعا دولت ی��ک برنامه مطلوب تری 
برس��د و از طرف دیگر، دس��تور ریاست جمهوری در 
خصوص فروش مازاد املاک عملیاتی ش��ود، به طور 

مسلم کاهش قیمت خانه را شاهد خواهیم بود.
وی در پاسخ به این پرسش که میزان کاهش قیمت 
مس��کن تا چقدر ارزیابی می شود؟ تصریح کرده؛ خدا 

کند که ملک مفت و مجانی شود. باید حرکتی انجام 
شود و خانه های خالی به بازار بیاید و املاک مازاد به 
فروش رود. ما منجم نیستیم که بگوییم خانه ۶۰، ۷۰ 
درصد پایین می آید، ولی افت قیمت خواهیم داشت.

رییس اتحادیه مش��اوران املاک متذکر ش��ده؛ ما 
راضی به زیان هیچ کس��ی نیس��تیم، ولی اگر حرکتی 
صورت گیرد، مثل قطعه قطعنامه ۵۹۸، قطعه ای هم 
در بهشت زهرا خواهیم داش��ت. افرادی طماع پول و 
دلار را بلوکه کردند و ملک خریدند و احتکار کردند. 
به طور مسلم ما راضی به زیان نیستیم، ولی احتمال 

سقوط قیمت هست.
بزرگ تری�ن ری�زش تاریخ�ی مس�کن اتفاق 

می افتد
اما محمد صادق الحس��ینی، کارشناس اقتصادی در 
لایو اینس��تاگرامی با پیش بینی بازار مس��کن، گفته؛ 
اگ��ر برجام احیا ش��ود، پیش بینی مدل ها این اس��ت 
که مس��کن بزرگ ترین ریزش تاریخی خود را خواهد 
داش��ت؛ به طوری که ۲۰ تا ۳۰ درصد در ش��هرهای 
ب��زرگ کاهش قیمت مس��کن را تجربه خواهیم کرد 
و در ش��هرهای کوچک میزان کاه��ش قیمت کمتر 

است.
به اعتقاد وی، اگ��ر برجام اتفاق نیفتد و در صورت 
ع��دم هر گون��ه توافق، باز هم مس��کن دارایی خوبی 
برای س��ال ۱۴۰۱ نیست، زیرا قیمت مسکن در بازار 

براساس دلار ۳۳ هزار تومانی است.
صادق الحس��ینی تاکید کرده؛ مس��کن به نظر من 
دارای��ی خوبی برای س��ال آین��ده نیس��ت و این که 
می گویند قیمت مسکن در سال آینده گران می شود 

و الان خانه بخرید، من موافق آن نیستم.
وی متذکر ش��ده؛ این نکته را در نظر داشته باشید 
ک��ه اگر توافق اتف��اق نیفتد، منظور این نیس��ت که 
مسکن رشد نخواهد داش��ت، اما رشد قیمت مسکن 

در سال آینده کمتر از تورم خواهد بود.

وزیر راه و شهرسازی در حکمی، محمدقاسم مکارم را به عنوان 
بازرس ویژه وزیر منصوب کرد.

ب��ه گ��زارش خبرگزاری صدا و س��یما از پای��گاه خب��ری وزارت راه و 
شهرس��ازی، رستم قاسمی وزیر راه و شهرسازی، محمد قاسم مکارم را با 

حفظ سمت مشاور عالی، به عنوان بازرس ویژه وزیر منصوب کرد.
در مت��ن این حکم آمده اس��ت: نظر ب��ه تعهد و تج��ارب جنابعالی، با 
اس��تعانت از درگاه خداون��د متعال به موجب این حکم ش��ما را با حفظ 

سمت به عنوان بازرس ویژه وزیر منصوب می نمایم.
در ادامه حکم آمده اس��ت: با توجه به وس��عت حوزه فعالیت وزارت راه 
و شهرس��ازی و جایگاه آن در تحقق اهداف پیش��رفت و عدالت در نظام 

جمهوری اس��لامی ایران انتظار می رود تا در راستای سیاست های دولت 
خدمتگزار و راهبردهای ابلاغی اینجانب، اقدامات لازم را به منظور اجرای 
سیاس��ت های ابلاغی و ارتقا عملکرد بهینه بخش ه��ای وزارتخانه اعم از 
س��تادی، ش��رکت ها و س��ازمان های تابعه معمول داش��ته و نتایج مکرراً 
ب��ه اینجانب اعلام گردد. همچنین ضروری اس��ت نس��بت به هماهنگی 
و هم��کاری با نهاده��ای نظارتی درون و بیرون از وزارتخانه در راس��تای 
وظایف محوله اقدام نموده و نسبت به مدیریت برنامه های بازرسی موردی 

و پیگیری های ویژه وزیر اهتمام ویژه داشته باشید.
محمدقاسم مکارم دانشجوی دکتری علوم سیاسی و پیش از این مشاور 

عالی وزیر راه و شهرسازی بوده است.

اتاق تعاون ایران اعلام  کرد: شامخ بخش ساختمان در بهمن ماه 
بر خلاف دی ماه در حال خروج از وضعیت رکود قرار دارد و تغییر 
چشمگیری در سرعت رشد فعالیت ها نسبت به ماه قبل مشاهده 

می شود.
به گزارش اتاق تعاون ایران، بررسی های آماری در میان فعالان صنعت 
ساختمان حاکی از آن است که عدد شامخ کل در بهمن ماه ۵۰ بوده که 
نسبت به ماه قبل افزایش قابل توجهی داشته و نشان می دهد فعالیت در 
حوزه صنعت ساختمان در یازدهمین ماه از سال ۱۴۰۰ برخلاف دی ماه 
در حال خروج از وضعیت رکود قرار دارد و تغییر چشم گیری در سرعت 

رشد فعالیت ها نسبت به ماه قبل مشاهده می شود.

مؤلفه ه��ای میزان فعالیت های انجام ش��ده، میزان سفارش��ات جدید 
مش��تریان، سرعت انجام و تحویل س��فارش و یا فرآیند کار و موجودی 
محصول نهایی در انبار یا کارهای معوق و ناتمام نیز نس��بت به ماه قبل 

افزایش قابل توجهی را تجربه کردند.
ب��ر اس��اس ای��ن گ��زارش، مؤلفه های قیم��ت خری��د م��واد اولیه یا 
ل��وازم مورد نی��از و قیمت محصولات تولیدش��ده )خدمات ارائه ش��ده( 
کاهش داش��تند. همچنین ش��اخص انتظ��ارات تولید در م��اه آینده با 
رق��م ۵۰.۹۷ نس��بت به ماه قب��ل ۵۲.۸۵ ب��ا کاهش نس��بی، وضعیت 
 فعالیت های س��اختمانی در اس��فند ماه را نس��بت به بهم��ن ماه، ثابت

 پیش بینی می کند.

بر اس��اس آمارهای بهمن ماه، عدد ش��اخص انتظار بهبود فعالیت های 
کس��ب و کار در بین فعالان بخش س��اختمان در اس��فند ماه نسبت به 
بهمن ماه کاهش نس��بی داش��ت، در نتیجه پیش بینی می شود با توجه 
به نزدیک��ی تعطیلات وضعیت این صنعت در ماه آتی با تغییرات زیادی 

همراه نخواهد بود.
با توجه به کاهش قابل توجه قیمت خرید مواد اولیه و قیمت محصولات 
تولیدشده )خدمات ارائه شده( نسبت به ماه قبل همچنین افزایش قابل 
توجه مؤلفه های اصلی ش��امخ و طبق پیش بینی در ماه های گذشته، با 
در نظر گرفتن فعالیت های اخیر طرح ملی مس��کن ش��اهد خارج شدن 

وضعیت صنعت ساختمان از حالت رکود هستیم.

وزیر راه و شهرسازی:
بازرس ویژه وزیر منصوب شد

اتاق تعاون ایران اعلام  کرد؛
صنعت ساختمان در حال خروج از رکود

رییس اتحادیه املاک:

 بازار پر از فروشنده می شود
پیش بینی قیمت مسکن پس از احیای برجام

رئیس کمیسیون لجستیک اتاق بازرگانی ایران مطرح کرد:

تمایل فزاینده افغان ها برای سرمایه گذاری در بندر چابهار
رئیس کل بانک مرکزی:

بهترین روزهای ارزی است 
رییس کمیس�یون لجستیک و حمل و نقل اتاق بازرگانی 
ای�ران اظهار داش�ت: ات�اق بازرگانی افغانس�تان بس�یار 
علاقه مند اس�ت که کش�تی رانی جمهوری اس�لامی ایران 
دفت�ری در کابل تاس�یس کند. این بس�یار ب�ه آنها کمک 
می کند تا زمانی که در مضیقه هس�تند بتوانند از امکانات 
بن�در چابهار اس�تفاده کنند حتی در جلس�ه ای که با اتاق 
بازرگانی افغانس�تان داش�تیم اعلام آمادگی کردند که در 

بندر چابهار سرمایه گذاری کنند.
سیدعلی حسینی در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا در مورد 
اهمیت بندر چابهار برای تجارت خارجی کش��ور اظهار کرد: بندر چابهار تنها بندر اقیانوس��ی ما اس��ت که با 
توجه به اینکه مرز آبی ما از طرف هند اس��ت، اهمیت بس��یار زیادی دارد. همچنین بندر می تواند کشورهای 
غرب پاکستان و کل کشور افغانستان را از نظر ترانزیت و همچنین استان های سیستان و بلوچستان، خراسان، 
کرم��ان و یزد را از نظر کالا پوش��ش دهد، همچنین می تواند بخش عم��ده ای از صادرات و واردات محصولات 

پتروشیمی ما از این مسیر می تواند انجام شود. 
وی افزود: اهمیت بندر چابهار اس��تراتژیک اس��ت و دولت هر میزان که بتواند روی آن سرمایه گذاری کند، 
به نفع اقتصاد ملی ما و تجارت خارجی کش��ور خواهند بود. کار بزرگی که چند س��ال است دولت شروع کرده 
و گفته می ش��ود تا ۱۴۰۱ یا ۱۴۰۲ به نتیجه می رس��د، الحاق راه آهن سراسری ایران به بندر چابهار است که 

می تواند مسیر شکوفایی باشد. 
حس��ینی گفت: ب��رای اینکه بتوانیم بندر چابهار را در یک بازه زمانی ده س��اله به عن��وان هاب بین المللی 
داش��ته باش��یم، باید به مواردی توجه کنیم. ما باید کاری کنیم که خطوط کشتیرانی که بندر چابهار می آیند 
سرویس مستقیم به این بندر داشته باشند. الان حتی خطوط کشتی رانی ملی ما نیز خطوط مستقیم ندارند 
بلکه به بندر عباس رفته و از آنجا به بندر چابهار می روند. این موضوع می تواند مس��ئله بسیار مهمی باشد که 

کشتی رانی های ایرانی و خارجی بتوانند از این بندر با خط مستقیم سرویس بگیرند. 
وی اضافه کرد: در بندر چابهار و اسکله شهید بهشتی، علی رغم آنکه محوطه کانتینری داشت اما عملا تعداد 
کانتینرها بسیار اندک است. اگر بخواهیم فعالیت یک بندر مستمر شده و مراجعه کنندگان زیادی داشته باشد، 
علاوه بر بار فله ای بار کانتینری نیز اهمیت دارد و می تواند در توسعه اقتصادی بندر تاثیر مثبت داشته باشد. 
رییس کمیسیون لجستیک و حمل و نقل اتاق بازرگانی ایران بیان کرد: حتی اگر تا سال ۱۴۰۲ شبکه راه 
آهن به چابهار وصل شود، هنوز هیچ کاری روی شبکه داخلی راه آهن چابهار نشده است که خود این موضوع 
۳ تا ۴ س��ال زمان می برد. اگر ما ش��بکه داخلی بندر چابهار را برای راه آهن نداش��ته باشیم، حتی اگر راه آهن 
به ورودی شهر چابهار متصل شود، امکان اینکه بتوانیم استفاده کامل از خط راه آهن یا شبکه ریلی کنیم، تا 

میزان زیادی دور از ذهن است. 
وی اف��زود: فرودگاهی در چابهار اس��ت که فق��ط در طول روز می تواند پرواز انجام ده��د، بنابراین ما دچار 
محدودیت ه��ای پروازی هس��تیم. این محدودیت را در بندرعباس، بندر بوش��هر، بن��در امام خمینی ندارند و 

می توان در هر ساعت شبانه  روز از رفت  و آمد هوایی استفاده کرد. 

رئیس کل بانک مرکزی ضمن بیان اینکه در حال حاضر، 
بهترین روزهای حوزه ارزی کش�ور را س�پری می کنیم و 
ب�ه اندازه کاف�ی ذخای�ر ارزی موجود اس�ت، گفت: برای 
امس�ال بیش از ۲۶ میلیارد دلار عرضه ارز در سامانه نیما 

داشتیم.
به گزارش ایس��نا، آیین رونمایی از سامانه برخط بازار متشکل 
ارزی ای��ران با حضور رئیس کل بان��ک مرکزی، مدیر عامل بازار 
متش��کل ارزی ایران، رئیس کانون صراف��ان و باقی فعالان بازار 

ارز برگزار شد. 
علی صالح آبادی - رئیس کل بانک مرکزی در این مراسم اظهار کرد: در حال حاضر، بهترین روزهای حوزه 
ارزی کش��ور را س��پری می کنیم و به اندازه کافی ذخایر ارزی موجود اس��ت. لازم به ذکر است که در سامانه 
برخطر بازار متش��کل ارزی، عرضه کننده ارز بانک مرکزی نیس��ت بلکه صادرکنندگان، واردکنندگان، مردم و 

... هستند. 
وی با بیان اینکه با راه اندازی این سامانه امکان دسترسی به بازار ارز تسریع و تسهیل شده است، افزود: امروز 
هر کسی از هر نقطه ایران برای خرید ارز مسافرتی صرفا می تواند به سامانه بازار متشکل ارزی مراجعه، ثبت 

تقاضا و صرافی مدنظر خود را انتخاب کند.  
رئیس کل بانک مرکزی تاکید کرد که نباید فقط ارز مس��افرتی به صورت برخط در س��امانه بازار متش��کل 
ارزی خریداری شود بلکه هرگونه تقاضای واقعی ارز باید در این سامانه حل شود و گسترش یابد. هیچ مشکلی 
برای تامین نیازهای واقعی ارزی وجود ندارد و با محوریت بازار متش��کل ارزی و کانون صرافان، حل نیازهای 
واقعی ارزی کشور باید به این سامانه منتقل شود و ان شاءالله این امر برای سایر نیازهای ارزی واقعی نیز ایجاد 

خواهد شد و گسترش می یابد. 
وی ادامه داد: با راه اندازی این سامانه، مراجعه حضوری برای خرید ارز مسافرتی در صرافی ها محدود نشده 
است و افراد همچنان می توانند برای ثبت درخواست و تحویل مدارک و مستندات مورد نیاز در جهت خرید 

ارز مسافرتی به صرافی ها مراجعه کنند. 
معاملات بازار متشکل ارزی به ۱.۶ میلیارد دلار رسید

رئیس کل بانک مرکزی حجم معاملات بازار متش��کل ارزی در س��ال جاری را ۱.۶ میلیارد دلار اعلام کرد و 
گفت: نسبت به سال گذشته ۳ تا ۴ برابر رشد کرده است.

وی وضعیت بازار ارز متعادل و آرام دانس��ت و بیان کرد: برای امس��ال بیش از ۲۶ میلیارد دلار عرضه ارز در 
سامانه نیما داشتیم. در مجموع بیش از ۵۰ میلیارد دلار از ابتدای سال تاکنون برای واردات کالاهای اساسی 

و سایر کالاها تامین شده است.
صالح آبادی در پایان ابراز امیدواری کرد که راه اندازی سامانه برخط بازار متشکل ارزی و تسهیل در دسترسی 
و تامین نیازهای واقعی ارزی به عمق بازارهای اس��کناس و حوالجات ارزی کمک کند؛ همچنین این موضوع، 
بس��ترهای معاملاتی، س��فارش دهی، تحویل گیری بازار ارز  را شفاف تر و دسترس��ی مردم، صادرکنندگان و 

واردکنندگان به ارز را تسهیل کند.


